
Inspreek tekst voor de raad – Bestuur Vrienden van het Markiezenhof

Beste leden en burgerleden van de raad,

Ik ben Helene van Oorschot en ik sprak al eerder in namens het bestuur van de Vrienden van het 
Markiezenhof. Toen maakten wij ons namelijk grote zorgen over de bezuinigingsplannen rondom het 
Markiezenhof. Wij deden toen een dringende oproep aan jullie, de raad, om nog eens kritisch te 
kijken naar de businesscase aangaande het Markiezenhof. Diverse partijen hebben gehoor gegeven 
aan onze oproep en zaten met ons aan tafel of hebben inmiddels het college gevraagd om 
antwoorden. Antwoorden op vragen rondom de onzekerheden die ten grondslag liggen aan de 
geplande bezuinigingen van 9 ton. Wij willen jullie heel hartelijk danken voor de aandacht die aan 
onze oproep is  geschonken. Middels dit inspreken vanavond willen wij u graag infomeren over zaken 
die wellicht nog niet bekend waren.

Helaas bestaat er tot op heden nog geen duidelijk beeld van de exacte plannen voor zowel het 
personeel als voor de museale invulling van het Markiezenhof. In de brief van 10 november j.l. vanuit 
het cluster Werken & recreëren wordt er geschreven dat het besluit van het college, over de vraag 
op welke activiteiten de bezuinigingen betrekking zullen hebben, in 2022 genomen zal worden. Het is 
inmiddels 2022 en het zou mooi zijn als dat besluit er dan ook zo snel als mogelijk en weloverwogen 
komt. Maar ook een college kan nooit een beslissing nemen als er geen duidelijke plannen en 
scenario’s aan ten grondslag liggen. 

Plannen en scenario’s die weerspiegelen waar we als stad naar toe willen met het Museum,
dat is de hamvraag. Nu en in de toekomst. Er is input en draagvlak nodig van iedereen. Van de 
burgers van onze gemeente en natuurlijk ook van de raad. In de businesscase staat dat er 9 ton 
bezuinigd moet worden, maar daarbij speelt gelijk de vraag op welke manier je dat moet doen. Dus 
niet alleen op fte’s maar ook op andere vlakken zoals de museale invulling. En natuurlijk ook kijkend 
naar het gebouw an sich. Het Markiezenhof  is niet alleen een monumentale landmark van onze 
gemeente of van West-Brabant maar ook van Nederland en ver daarbuiten. Niet voor niets zet ook 
de Provincie hoog in en benoemt het Markiezenhof tot een van de 4 Topmonumenten van Brabant 
samen met de St. Janskathedraal in Den Bosch, de Grote Kerk in Breda en Kasteel Heeswijk in 
Heeswijk-Dinther.

Inmiddels is er in de setting van de ambtenaren en de wethouder voor cultuur die de businesscase 
ten uitvoer moesten brengen het nodige veranderd.  Dat maakt dat het lastig wordt om het proces 
gaande te houden. Het jaar 2022 wordt volgens de interim medewerkers dhr. Gabriels en dhr. 
Blijlevens een overgangsjaar waarin bepaald gaat worden welke kant het op moet en op kan. Maar 
die bezuinigingen moeten wel haalbaar zijn, met het accent op het in stand houden van het museale 
karakter. De succesvolle samenwerking met het Rijksmuseum is helaas door weer een nieuwe 
lockdown niet te meten geweest. De tweede expositie “ koele wateren" heeft amper bezoekers 
mogen ontvangen. Deze samenwerking is er wel één waar we heel  trots op zijn. We moeten ervoor 
waken dat het niet de laatste samenwerking zal zijn. Er kan namelijk nog zoveel meer. Onze 
zuiderburen hebben ons vanuit Nederland de afgelopen weken massaal de grens over zien gaan. 
Maar wat als dat nou eens andersom zou gebeuren? Dat wij de Belgen naar onze mooie stad weten 
te halen omdat we ook met een partner uit ons buurland de samenwerking zouden aangaan. Er is 
nog zoveel te onderzoeken. Niet alleen om samen te werken met museumpartners maar denk ook 
aan verenigingen en andere organisaties die hun activiteiten kunnen ontplooien in en rondom het 
Markiezenhof. 



Kortom er zijn wat ons Vrienden betreft nog zoveel mogelijkheden te onderzoeken om de toekomst 
van het Markiezenhof veilig te stellen of in elk geval de plek te geven in de samenleving die het 
verdient.

En als 2022 een overgangsjaar is, dan zijn alle opties het onderzoeken waard. Er ligt nog niets vast, er 
zijn dus nog mogelijkheden en kansen.  Zo ook hopen wij dat er nog gekeken gaat worden naar 
verzelfstandiging van het museum. Dat scenario moet ook zeker op tafel blijven liggen.

In maart komen de gemeenteraadsverkiezingen eraan en dat is het moment waarop partijen er alles 
aan doen om gezien en gehoord te worden. Is het Markiezenhof dan een speerpunt op de agenda 
van de partijen? Wij, de Vrienden, willen heel graag dat de focus niet verzwakt als het gaat om de 
toekomst van het Markiezenhof. Wij zijn bezorgd dat de politiek dit dossier tot die tijd in de ijskast 
legt omdat de focus ligt op campagne voeren en stemmen winnen. Maar juist dat stemmen winnen 
zou wat ons betreft prima kunnen met Cultuur en het Markiezenhof hoog op de agenda en in de 
partijprogramma’s. Als er nu niet doorgepakt wordt zijn de verkiezingen mogelijk weer een 
vertragende factor in de besluitvorming. De toekomst van het Markiezenhof ligt in jullie handen. 
Welke kant willen jullie dat het opgaat?

Wij denken dat die besluitvorming rondom de bezuinigingen tot stand kan komen met een 
zogenaamde stuurgroep. Een stuurgroep van diverse mensen en organisaties die feeling hebben met 
het Markiezenhof. Die richting en sturing geven aan het proces en de continuïteit bewaken van het 
project. Zo houden we de kennis binnen en gaat er niks verloren. Dus het projectmatig benaderen 
van de businesscase zoals die er ligt. 

De bezuinigingen zijn al ingezet zonder dat er echt ingrijpende maatregelen hebben plaatsgevonden. 
Zo zijn vertrekkende personeelsleden niet vervangen en zijn grote uitgaven stopgezet. Inmiddels 
heeft er ook al een cultuuromslag plaatsgevonden bij het personeel van het Markiezenhof. Men 
probeert vanuit nieuwe invalshoeken te kijken welke mogelijkheden er zijn voor het Markiezenhof.

Maar er ligt nog een heleboel open waarbij er ruimte is voor nieuwe plannen en scenario’s. En niet 
alleen voor de korte termijn, maar ook de lange termijn. Hoe zien we met z’n allen de toekomst over 
3, 5 en 10 jaar?

Wij als bestuur van de Vrienden van het Markiezenhof hopen dat die zogenaamde stuurgroep er 
komt, zodat er snel meer duidelijkheid komt voor het personeel, voor het museum en het gebouw. 

Heel hartelijk dank voor uw aandacht.
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